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1. DRØFTELSE: STYRINGSPARAMETRE TIL NY STYRINGSMODEL 

BAGGRUND FOR SAGENS FREMLÆGGELSE 
Udvalget for værdibaseret styring skal som et led i sit kommissorium og jf. budgetforliget for 2019 
komme med forslag til en ny, værdibaseret styringsmodel. Udvalget har på mødet den 3. oktober 2018 
drøftet, hvad udvalget gerne vil opnå med en ny styringsmodel. Med denne sag lægges der op til en 
indledende drøftelse af, hvilke styringsparametre, der skal indgå i den nye styringsmodel. 
  
Hospitalsdirektør Per Christiansen, Rigshospitalet, og psykiatridirektør Martin Lund, Region 
Hovedstadens Psykiatri, deltager i denne drøftelse. 

INDSTILLING 
Administrationen indstiller: 

� at udvalget for værdibaseret styring drøfter og udvælger, hvilke styringsparametre der foreløbigt 
skal indgå i en ny, værdibaseret styringsmodel 

POLITISK BEHANDLING 
Drøftet. 

SAGSFREMSTILLING 
Udvalget for værdibaseret styring har på sit møde den 29. august 2018 besluttet, at udvalgsarbejdet skal 
resultere i følgende "produkter": 

1. Formuleringen af en klar politisk vision 
2. Formuleringen af politiske krav til en ny styringsmodel for sundhedsvæsenet i Region Hovedstaden, 

herunder: 
1. Hvad vil man gerne opnå med den nye styringsmodel? 
2. Hvad er de vigtigste styringsparametre? 
3. Hvilken form for opfølgning skal modellen indebære? 

3. Formulering af anbefalinger til, hvordan man politisk kan understøtte arbejdet på hospitalerne og i 
administrationen med at indfri visionen. 

Drøftelse af vision og ønsker til ny styringsmodel 
På udvalgsmødet den 3. oktober 2018 blev punkt 1. og 2.1. drøftet, og udvalget skitserede følgende 
ønsker til, hvad der skal opnås med en ny styringsmodel, og hvad der skal karakterisere den nye 
styringsmodel: 
  
1. Patientorienteret perspektiv 
Den nye styringsmodel skal give hospitalerne og personalet bedre muligheder for at opfylde den enkelte 
patients ønsker for sit liv. Sundhedsvæsenet skal være mere menneskeligt, og patienten skal opleve at 
blive set som et menneske - ikke blot en sygdom. Patienten skal være i centrum, og patientens situation 
skal styre forløbet. Patienten skal opleve at blive styrket i sin håndtering af egen sygdom og behandling, 
og styringsmodellen skal understøtte, at patienten inddrages mere i egen behandling. Det er vigtigt at vide, 
hvad patienten ønsker at opnå med behandlingen, lige som det er vigtigt at vide, hvorfor den enkelte 
patient er tilfreds eller utilfreds. Udvalget har på tidligere møder desuden drøftet, at patientrapporteret 
outcome (PRO) kan være et nyttigt redskab til at opnå viden om, hvilken værdi behandlingen har for den 
enkelte patient. 
  
Styringsmodellen skal desuden understøtte en mere helhedsorienteret indsats og en bedre sammenhæng i 
behandlingen på tværs af hospitalsafdelinger og sektorer, lige som styringsmodellen skal understøtte en 
høj kvalitet, både fagligt og patientoplevet. Endelig skal styringsmodellen bidrage til øget lighed i 
sundhed. 
  
2. Medarbejderorienteret perspektiv 
Den nye styringsmodel skal understøtte, at personalet har mulighed for at gøre "det rigtige" for den 
enkelte patient. Styringsmodellen skal give mere tillid og frihed til medarbejderne til at gøre det, som 
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patienten ønsker, og til en helhedsorienteret indsats - og der skal være mindre kontrol og færre 
tjekskemaer. Styringsmodellen skal  bidrage til et godt arbejdsmiljø og personale, der trives. 
  
3. Så lidt styring som muligt 
Der er i forvejen megen styring fra staten, og der er derfor ikke behov for yderligere styring - der er 
behov for ro. Den nye styringsmodel skal være enkel og inkluderende, dvs. den skal gå på tværs af 
sektorer. Den politiske ledelse og styring skal bestå i at sætte overordnede rammer og retning og 
fastlægge værdier - ledelserne på hospítalerne skal herefter have metodefrihed til at efterleve værdierne. 
Der skal være mere ledelse mindre styring - der skal være så lidt styring som muligt, og der skal være 
tillid fra politikerne til ledelserne til, at ledelserne fortæller politikerne, når noget er ved at gå galt. Det 
politiske fokus skal herefter være på det, der ikke fungerer. Dialogen mellem politikere og ledelser skal 
være baseret på datadrevet ledelse. 
  
Drøftelse af styringsparametre i ny styringsmodel 
På baggrund af ovenstående udsagn lægges der med nærværende sag op til, at udvalget drøfter punkt 
2.2: Hvad er de vigtigste styringsparametre i den nye styringsmodel? Drøftelsen vil foregå som en 
workshop med en intern brainstorming i udvalget og dernæst refleksion fra to hospitalsdirektører. Til 
sidst vil der være en fælles drøftelse mellem udvalg og hospitalsdirektører. Formålet med drøftelsen er at 
finde frem til de vigtigste styringsparametre i en ny styringsmodel og at afdække flere mulige 
styringsmodeller samt de dilemmaer, der er forbundet med at udvælge styringsparametre. Der vil blive 
lejlighed til at drøfte de valgte styringsparametre på senere udvalgsmøder, herunder til at drøfte 
styringsparametrene med forskellige interessenter (jf. også punkt 2 på nærværende møde). 

KONSEKVENSER 
Resultatet af udvalgets drøftelser vil indgå i den videre tilrettelæggelse af udvalgsarbejdet. 

RISIKOVURDERING 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke yderligere risici end det i sagen henviste. 

BEVILLINGSTEKNISKE KONSEKVENSER 
En tiltrædelse af indstillingen har ikke i sig selv bevillingstekniske konsekvenser. 

KOMMUNIKATION 
Der er ikke planlagt nogen særskilt kommunikationsindsats. 

TIDSPLAN OG VIDERE PROCES 
Sagen forelægges udvalget for værdibaseret styring den 31. oktober 2018. 

DIREKTØRPÅTEGNING 
Jens Buch Nielsen / Kristina Arnov Nielsen 

JOURNALNUMMER 
18003183 
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2. DRØFTELSE OG GODKENDELSE: FORELØBIG ARBEJDSPLAN 
FOR FASE 2 AF UDVALGSARBEJDET 

BAGGRUND FOR SAGENS FREMLÆGGELSE 
Udvalget for værdibaseret styring har på sit møde den 3. oktober 2018 haft en indledende drøftelse af 
tilrettelæggelsen af de kommende udvalgsmøder frem mod sommeren 2019, hvor udvalgets forslag til en 
ny styringsmodel skal foreligge. På baggrund af udvalgets tilkendegivelser under drøftelsen den 3. 
oktober 2018 fremlægges med denne sag en foreløbig arbejdsplan for fase 2 af udvalgsarbejdet til 
drøftelse og godkendelse. 

INDSTILLING 
Administrationen indstiller: 

1. at udvalget for værdibaseret styring drøfter og godkender den foreløbige arbejdsplan for fase 2 af 
udvalgsarbejdet (bilag 1) 

2. at udvalget for værdibaseret styring godkender, at udvalgsmødet onsdag den 16. januar 2019 
afholdes kl. 15.30-18.30 og har karakter af en workshop, som hele regionsrådet samt de i sagen 
nævnte øvrige deltagere inviteres til at deltage i 

POLITISK BEHANDLING 
Godkendt. 

SAGSFREMSTILLING 
Udvalget for værdibaseret styring har i fase 1 af udvalgsarbejdet - fra februar til august 2018 - fået 
præsenteret projekterne for værdibaseret styring på de områder, som er fritaget fra takststyring og har 
endvidere godkendt konceptet for den interne, tværgående erfaringsopsamling, som skal give input til 
den nye styringsmodel. 
  
Udvalgsarbejdet er nu gået ind i fase 2, som varer frem til sommeren 2019, hvor udvalgets forslag til den 
nye styringsmodel skal foreligge. Med denne sag fremlægges et forslag til en foreløbig arbejdsplan for 
udvalgsmøderne frem til sommeren 2019 (bilag 1). 
  
Forslaget til den foreløbige arbejdsplan tager udgangspunkt i udvalgets tidligere drøftelser af ønsker til 
mødeform og eksterne deltagere, herunder udvalgets ønske om at involvere regionsrådet i 
udvalgsarbejdet. Endvidere baserer arbejdsplanen sig på, at udvalgsarbejdet skal resultere i de 
"produkter", som udvalget tidligere har besluttet at udarbejde (og som også fremgår af sag nr. 1 
på nærværende dagsorden). 
  
Det foreslås, at udvalgsmødet onsdag den 16. januar 2019 afholdes som en workshop kl. 15.30-
18.30 med deltagelse af: 

� Regionsrådet 
� Patienter/patientforeningsrepræsentanter 
� Repræsentanter for medarbejderne, fx de faglige organisationers sammenslutning for ansatte i 

Region Hovedstaden (jf. organisationens mødeinvitation til udvalget d. 20. september 2018) 
� Repræsentanter for hospitalsledelserne 
� Sekretariatschefen 
� Koncerndirektionen 

Formålet med workshoppen er bl.a. at præsentere og drøfte udvalgets foreløbige overvejelser om vision 
for værdibaseret styring samt styringsparametre og en eller flere styringsmodeller samt de dilemmaer og 
udfordringer, der er forbundet med at udvikle en ny styringsmodel. De faglige organisationers 
sammenslutning har givet tilsagn om gerne at ville deltage i workshoppen med 15-25 deltagere. 
  
Med henblik på at forberede medlemmerne af forretningsudvalget på at deltage i workshoppen kan det 
overvejes at fremlægge en mødesag på forretningsudvalgsmødet den 11. december 2018 med en 
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status for udvalgsarbejdet. Endvidere kan det overvejes at lade sagen med status på den interne, 
tværgående erfaringsopsamling på udvalgsmødet den 28. november 2018 gå videre til 
forretningsudvalget, ligeledes på mødet den 11. december 2018.  

KONSEKVENSER 
Såfremt udvalget kan godkende den foreløbige arbejdsplan, vil administrationen kontakte de anførte 
eksterne deltagere med henblik på at planlægge deres deltagelse i de kommende udvalgsmøder. Udvalget 
vil på de kommende møder få lejlighed til at drøfte og godkende de spørgsmål, som skal drøftes på 
udvalgsmøderne med de eksterne mødedeltagere. 

RISIKOVURDERING 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke yderligere risici end det i sagen henviste. 

BEVILLINGSTEKNISKE KONSEKVENSER 
En tiltrædelse af indstillingen har ikke i sig selv bevillingstekniske konsekvenser. 

KOMMUNIKATION 
Der er ikke planlagt nogen særskilte kommunikationstiltag. 

TIDSPLAN OG VIDERE PROCES 
Sagen forelægges udvalget for værdibaseret styring den 31. oktober 2018. 

DIREKTØRPÅTEGNING 
Jens Buch Nielsen / Kristina Arnov Nielsen 

JOURNALNUMMER 
18003183 

BILAGSFORTEGNELSE 
1. Arbejdsplan for fase 2  
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3. DRØFTELSE: MULIGHEDER FOR STUDIETUR 

BAGGRUND FOR SAGENS FREMLÆGGELSE 
Regionsrådet har på sit møde den 23. oktober 2018 godkendt rammer for studieture og studierejser i 
valgperioden 2018-2021. Udvalget for værdibaseret styring har tidligere drøftet mulighederne for at 
komme på studietur og har bedt administrationen om at udarbejde forslag til studieture, hvilket 
fremlægges med denne sag. 

INDSTILLING 
Administrationen indstiller: 

� at udvalget for værdibaseret styring drøfter mulighederne for hhv. at komme på studietur eller at 
invitere oplægsholdere udefra til at komme på besøg i Region Hovedstaden 

POLITISK BEHANDLING 
Drøftet. Udvalget tilkendegav, at det vil afvente den kommende sundhedsreform, før der træffes 
beslutning om studietur. Endvidere ønsker udvalget efter påske at afholde et heldagsmøde med 
oplægsholdere udefra. 

SAGSFREMSTILLING 
Regionsrådet godkendte på sit møde den 23. oktober 2018 rammer for studieture og studierejser i 
valgperioden 2018-2021. Retningslinjerne indebærer, at de særlige udvalg, såsom udvalget for 
værdibaseret styring, kan afholde studieture for et samlet beløb på 7.500 kr. pr. medlem i valgperioden. 
Udgifter til deltagelse af embedsmænd og evt. eksterne interessenter i studieture afholdes af 
politikerkontoen og fordeles forholdsvist på hver af de deltagende politikeres maksimumbeløb til 
deltagelse i studieture. Der kan alene gennemføres studieture i Europa, og gennemførelse af en studietur 
forudsætter, at den ønskede væsentlige viden eller inspiration ikke kan opnås på anden vis - fx via 
internettet eller besøg i nærområdet eller på nemmere tilgængelige lokationer. Såfremt et udvalg ønsker at 
gennemføre en studietur, skal dette forelægges regionsrådet til beslutning. Forelæggelsen skal bl.a. 
angive, på hvilken måde studieturen kan bidrage væsentligt til udviklingen af Region Hovedstaden. I 
forbindelse med forretningsudvalgets behandling af sagen den 9. oktober 2018 blev sagen anbefalet med 
en bemærkning om, at at man bør overveje CO2-aftryk i forhold til rejsemål og transportform. 
  
Såfremt udbyttet af en studietur skal kunne anvendes i fx udvalgets arbejde med at udvikle en ny 
styringsmodel, anbefaler administrationen, at studieturen afvikles i foråret 2019. 
  
Nedenfor beskrives følgende muligheder for studieture: 

� Sverige (Karolinska Sygehuset, Stockholm) 
� Holland (fx Value-Based Health Care Center Europe og nationale politikere og/eller repræsentanter 

fra Sundhedsministeriet) 
� Skotland (i form af deltagelse i IHI-konferencen i Glasgow) 
� Danmark (fx Region Syddanmark og Region Midtjylland) 

Endvidere beskrives muligheden for at få besøg udefra som alternativ til studietur. 
  
Studietur til udlandet 
Med udgangspunkt i de ovenstående retningslinjer er det administrationens umiddelbare vurdering, at 
såfremt udvalget ønsker at komme på studietur til udlandet, vil den økonomiske ramme på 7.500 kr. pr. 
deltager nok række til transport med fly tur/retur samt 1-2 hotelovernatninger, lokal transport og 
forplejning. 
  
Såfremt udvalget ønsker en studietur til udlandet, kan følgende destinationer overvejes: 
  
Sverige (Stockholm) 
På Karolinska Universitetssjukhuset arbejdes der med at afprøve PRO (patientrapporteret outcome) og 
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værdibaseret styring med stærk inspiration fra Michael Porters model. Et studiebesøg hertil kunne 
inkludere et møde med læge og professor Martin Ingvar fra Karolinska Instituttet (universitetet), som 
spiller en nøglerolle i udviklingen af en strategi for sundhedsvæsenet i den svenske hovedstadsregion og 
som også på globalt plan er engageret i at forbedre sundhedsvæsenet. En studietur til Stockholm kan 
desuden omfatte et møde med politikere fra Stockholms Läns Landsting, fx Hälso- och 
sjukvårdsnämnden (svarende til sundhedsudvalget i hovedstadsregionen). 
  
Holland 
Holland har i flere år arbejdet med at udbrede værdibaseret sundhed og er nået ganske langt i dette 
arbejde. Holland er desuden hjemsted for Value-Based Health Care Center Europe, en non-profit 
organisation og et europæisk vidensnetværk, som samler og deler nationale og internationale erfaringer 
med værdibaseret sundhed, og som spiller en aktiv rolle i at hjælpe med at implementere værdibaseret 
sundhed, bl.a. ved metodeudvikling og opsamling og deling af best-practices. Et studiebesøg i Holland 
kunne indeholde et besøg/møde med en eller flere repræsentanter fra denne organisation. 
  
Også på regeringsniveau er der fokus på at understøtte og udbrede værdibaseret sundhed. Det kan 
derfor også overvejes at arrangere et besøg med en eller flere nationale politikere og/eller repræsentanter 
fra det hollandske sundhedsministerium. 
  
Det bemærkes, at det hollandske sundhedsvæsen er opbygget som et forsikringssystem, hvorfor det kan 
være vanskeligt at overføre de hollandske erfaringer direkte til danske forhold. 
  
Studietur som deltagelse i international konference 
Konferencen The International Forum on Quality and Safety in Healthcare finder sted i Glasgow, 
Skotland, d. 27.-29. marts 2019. Konferencen arrangeres af det internationale "Institute for Healthcare 
Improvement" (IHI) og det ansete medicinske tidsskrift "British Medical Journal" og er en af de største 
internationale konferencer om kvalitet i sundhedsvæsenet. Konferencen samler flere tusind professionelle, 
der arbejder med at udvikle og forbedre sundhedssektoren. Fokus er både på de meget sundhedsfaglige 
områder og på udvikling af sundhedsvæsenet, fx i forhold til at skabe sammenhænge på tværs, 
værdibaseret styring, brugerinddragelse, lederskab, folkesundhed mm. 
  
Et af hovedtemaerne - både i 2018-konferencen, der blev afholdt i Amsterdam, og i 2019-konferencen - 
er "Quality, cost, value", hvor der bl.a. vil være sessioner såsom "How to move to a value based 
healthcare system" og "How to create a better value healthcare system at national level". For yderligere 
information om program, herunder temaer og sessioner, henvises til følgende hjemmeside: 
https://internationalforum.bmj.com/glasgow/?
gclid=EAIaIQobChMIwOTMn6Oh3QIVVed3Ch3R_wgUEAAYASABEgJiFvD_BwE 
  
I 2020 afholdes konferencen i København, hvor Dansk Selskab for Patientsikkerhed er medarrangør. Der 
arbejdes på at kunne bruge denne konference som en platform til at brande Region Hovedstaden/dansk 
sundhedsvæsen. Regionsrådet kan her have en aktiv rolle i branding af regionens arbejde både nationalt 
og internationalt, og det vil derfor være en fordel at have set og været i Glasgow året forinden. Der 
undersøges p.t. forskellige modeller for deltagelse, herunder at hele regionsrådet deltager, eller at et eller 
flere politiske udvalg inden for sundhedssøjlen deltager. Ud over udvalget for værdibaseret styring kunne 
det være sundhedsudvalget, udvalget for forebyggelse og sammenhæng samt social- og 
psykiatriudvalget. 
  
Konferencen varer i tre dage, men det er muligt kun at deltage i to dage. Udgiften ved at deltage i alle tre 
dage (onsdag-fredag) anslås at beløbe sig til ca. 18.000 kr., mens udgiften til at deltage i to dage 
(torsdag-fredag) anslås at beløbe sig til ca. 12.000 kr. Da disse beløb væsentligt overstiger den vedtagne 
ramme på 7.500 kr. for de særlige udvalg, vil udvalgets deltagelse i konferencen enten kræve en 
dispensation fra regionsrådet eller forudsætte, at hele regionsrådet inviteres til at deltage, idet konferencen 
så kan anses for at være en studierejse, hvor den vedtagne beløbsramme er 22.000 kr. pr. medlem. 
  
Såfremt udvalget for værdibaseret styring foretrækker at afvikle sin studietur i form af deltagelse i IHI-
konferencen i Glasgow, foreslås det, at udvalget også vælger en andenprioritet. 
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Studietur i Danmark 
Såfremt udvalget ikke ønsker at tage på studietur til eller konference i udlandet, kan det overvejes at tage 
på studiebesøg til fx Region Syddanmark og Region Midtjylland med henblik på at høre om deres 
erfaringer med værdibaseret styring. 
  
Region Midtjylland har også nedsat et særligt udvalg for værdibaseret styring. Dette udvalg er 1-årigt og 
afslutter sit arbejde ved årets udgang. Omdrejningspunktet for udvalgets arbejde er Region Midtjyllands 
målbillede "Et sundhedsvæsen på patientens præmisser" fra 2017, der sammentænker økonomi, aktivitet 
og kvalitet og sætter en retning for arbejdet med at skabe løbende forbedringer for patienterne og 
afskaffe unødvendig aktivitet. Udvalget kan bl.a. udforme anbefalinger om, hvordan målbilledet og de 
politiske visioner sammen kan styrke arbejdet på patientens præmisser. For yderligere information om 
udvalgets kommissorium henvises til bilag 1. 
  
I Region Syddanmark er der i 2017 og 2018 indført forsøg med ny finansieringsmodel, hvor ca. 1/3 af 
afdelingerne er rammestyret med populationsansvar. Det betyder, at sygehusene har en forpligtelse til at 
sikre alle borgere i deres population den sygehusbehandling, de har behov for og ret til, samt ansvar for 
at patientrettighederne vedr. udrednings- og behandlingsretten overholdes. De otte nationale kvalitetsmål 
betragtes som rygraden i styringsmodellens strukturer for dialog og løbende opfølgning, og opfølgningen 
sker både politisk og administrativt, via hhv. udvalgsbehandling og dialogmøder med de enkelte 
sygehuse, hvor det sikres, at der er fremdrift i det lokale arbejde med målene. I Region Syddanmarks 
budgetaftale for 2019 fremgår det, at parterne forventer, at rammestyring med populationsansvar indføres 
som ny styringsmodel fra 2019. Region Syddanmark har ikke et udvalg for værdibaseret styring. 
  
Besøg udefra som alternativ til en studietur 
Såfremt udvalget ikke ønsker at tage på studietur til eller konference i udlandet eller andre regioner i 
Danmark, kan det overvejes at invitere en eller flere danske og/eller udenlandske oplægsholdere til 
Danmark med henblik på at holde oplæg på et udvalgsmøde eller på en særskilt udvalgstemadag, fx en 
"12-til-12" temadag på et hotel. 

KONSEKVENSER 
På baggrund af udvalgets tilkendegivelser under drøftelsen af denne sag, vil administrationen arbejde 
videre med at konkretisere et program for en studietur eller besøg udefra med henblik på at forelægge en 
sag til regionsrådet, som skal forhåndsgodkende studieturen. Såfremt udvalget ønsker at deltage i IHI-
konferencen i Glasgow, vil administrationen arbejde videre med at afklare finansieringsmulighederne og 
den samlede deltagerkreds fra de politiske udvalg eller regionsrådet. 

RISIKOVURDERING 
En tiltrædelse af indstillingen indebærer ikke yderligere risici end det i sagen henviste. 

BEVILLINGSTEKNISKE KONSEKVENSER 
En tiltrædelse af indstillingen har ikke i sig selv bevillingstekniske konsekvenser. 

KOMMUNIKATION 
Der er ikke planlagt nogen særskilt kommunikationsindsats. 

TIDSPLAN OG VIDERE PROCES 
Sagen forelægges udvalget den 31. oktober 2018. 

DIREKTØRPÅTEGNING 
Jens Buch Nielsen / Kristina Arnov Nielsen 

JOURNALNUMMER 
18003183 

BILAGSFORTEGNELSE 
1. Kommissorium VBS-udvalg Region Midtjylland  
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4. EVENTUELT  

EVENTUELT 
Tomt indhold 
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